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Cipők exportra 
A Tisza-partról tengerentúlra is 

Tanácselnökök 

A martfűi gyár vásárlói 
közé tartozik a neves Adidas, 

tengerentúli Lamax, amely 

Kimondani ls sok: évente dollárral fizető piacokon ér- üzletekbe, s ebből a legtöbb 
12 millió pár cipó keszul a tskesiti. Az iden 9 millió 700 sportcipő 
Martfűi Tisza Cipőgyárban, ezer dollárért adnak el Euró-
Ezzel első helyen áll a hazai pában és a tengeren túl 
cipógyártók között. Számot- martfűi cipőket. Ezért az 
tevő tőkés bevétele is: teljes összegért 2 millió 500 ezer 
termelésének 21 százalékát a pár lábbeli kerül a nyugati n ö i divatcsizmákat vesz. az 

angol BSC, férfic.ipók, nifg 
az ugyancsak angol Dunlop, 
munkavédelmi cipók vásár-
lásával. Az NSZK legna-
gyobb áruházainak kataló-
gusaiban is találkozhatunk 
a martfűiek termékeinek is-
mertetésével. 

A tőkés piacokon kivül 
fontos vásárló a Szovjetunió, 
ahová az idén 1 millió 600 
ezer pár, s az NDK, ahová 
idén 400 ezer pár cipőt szál-
lítanak. 

Állattenyésztés — 
ta karé kasa b ban 

Országos megbeszélés Hódmezővásárhelyen 
Az állatállomány termeié- előadást. Mint, mondotta: 

rl eredményei csak részben eddig az az álláspont volt 
függenek a genetikai képes- az uralkodó, hogy a nagy 
ségektől. Az eredményeket termelésre képes állatokat 
elsősorban a tartási, a takar- mesterséges környezetbe kell 
mányozási megoldások beío- helyezni, ahol szabályozni 
lyásolják. A tartástechno- lehet a fényt, a hőmérsék-
lógiai rendszerekről, a to- letet, esetleg még a levegő 
vábbfejlesztés lehetőségeiről összetételét is. E tekintel-
kezdódött tegnap, pénteken ben kiváló eredményeket ér -
kétnapos országos tanács- tünk el a baromfiféléknél, 
kozás Hódmezővásárhelyen, Több ál latfajnál azonban 
a Petőfi Művelődési Köz- az optimális környezetre va-
pontban. Részt vett a lton- ló törekvésnek ez a módja 
ferencián Papdi József, a nem bizonyult egyértelműen 
Csongrád megyei pártbizott- hasonlóan sikeresnek. Péidá-
ság osztályvezetője, dr. Sza- ul a nyári forróságban a hí-
lontai József, a hódmezővá- zósertések a szabadban sok-
sárhelyi pártbizottság első kai jobb súlygyarapodást ér-
titkára, dr. Csatordai Antal, nek el, mint zárt épülelek-
a városi tanács elnöke, Papp ben. Ezért ma ott tartunk, 
Gy. Lászlóné vásárhelyi or- hogy azok az új hatások, 
szággyűlési képviselő. Szilá- amelyek az állattartás tech-
gyi Ernő, a Csongrád me- nológiai feltételeit nagy-
gyei tanács osztályvezetője mértékben befolyásolják, a 
i$. mesterséges környezetre tö-

A XIII. állattenyésztési rekvés túlzásainak megszün-
tudományos napok plenáris t e tése irányába terelik a 
ülését Váncsa Jenő MÉM tartástechnológia fejlődését. 
miniszterhelyettes, a Magyar Természetesen nem arról 
Agrártudományi Egyesület v a n s 2 0 , hogy az eddigi irány 
elnöke nyitotta meg Kö- t e l jes megváltoztatása válna 
szöntötte a tanácskozás szükségessé. Mert például a 
résztvevőit, köztük bolgár, mesterséges környezet opti-
lengyel, NDK-beli és cseh- m á l i s l e h e t a baromfi-, a 
szlovák állattenyésztőket, ál- malac- és a báránynevelés-
latorvosokat Ezt követően n é l - Egyes területeken azon-
kérült sor az 1943-ban el- b a n célszerűbbnek látszik 
hunyt Wellman Oszkárnak, kinyitni az épületeket, s az 
az állatorvos-tudomány és az állatokat természetesebb 
állattenyésztéstan kiváló m ű - környezetbe — legelő, k i fu-
velőjének emlékére alapított l o — helyezni, 
emlékérem átadására. Csuti Általában elv: elsősorban az 
Károlynak, a Fejér megyei épületeknél lehet takarékos 
állattenyésztési felügyelőség megoldásokra töreKedni 
igazgatójának, dr. Török lm- anélkül hogy a technológiai 
rének. a Mezőhegyesi Alia- gépesítésnél a legfontosabb 
mi Gazdaság ágazatvezetője- feladatok optimális megöl-
nek és dr. Dohi Jánosnak, dúsának elvéből engednénk, 
a kaposvári mezőgazdasági Egy tehenészeti telepnél a 
főiskola főigazgató-helyette- takarmány tárolásának, a tó-
sének nyújtotta á t Váncsa ksrmányozás magas szinvo-
Jenő az emlékérmeket. A müű gépesítésének jó megol-

dása sokkal lényegesebb, 

a Parlamentben 
Arra kell törekedni, hogy 

a mezőgazdasági, az ipari és 
a fogyasztási • szövetkezetek 
feladatait a népgazdasági 
terv. a megyei, a fővárosi ter-
melési célok , és a szövetke-
zetek adottságainak figye-
lembevételével határozzák 
meg. s legalább ilyen fontos 
a termelési szerkezet átalakí-
tására kiható döntések össze-
hangolása is — hangsúlyoz-
ták pénteken a fővárosi, a 
megyei és a megyei városi 
tanácsok elnökeinek értekez-
leten, amely Papp Lajos ál-
lamtitkár elnökletével ta-
nácskozott a Parlamentben. 

Az értekezleten megtár-
gyalták a testnevelés és a 
sport továbbfejlesztésének 
feladatait is. 

A közművelődési program 
megvalósítása a legfentebb 

kulturális feladat 
M i n i s z t e r i t á j é k o z t a t ó 

Pozsgay Imre kulturális A miniszter foglalkozott a 
miniszter tegnap, pénteken VI. ötéves terv előkészítésé-
délelőtt a Parlamentben a vei is. A kulturális élet irá-
közművelődés és a művésze- nyitásában részt vevő álla-
tek előtt álló legfontosabb mi szervek egybevetik a re-
feladatokról tájékoztatta a ális szükségleteket a ma i 

gazdasági feltételek szabta 
reális lehetőségekkel. A két 
oldal közötti feszültség csak 

sajtó képviselőit. 
A XII kongresszusra ké-

Ts 
a tömegek közti bizalom és 

hat a kulturális életre, a k a érvényesítésével oldható 
művészeti alkotómunkára.. ™ 
Az e területen dolgozók - Uhetotég, hogy ^Oszuntes-
tZtJLJZu sunk valamennyit az alapél-

~ utasban mutatkozó hiányok-

sági feltételek között, mesz-
t ^ ' " " v ^ X w sze tekintő fejlesztesi politi-a jo kapcsolat jótékonyan ^ n v e s í t é s é v e l nldható 

nagy többségére jellemző a 
mai társadalmi valóság re-
ális megközelítése, felelős, 
elkötelezett ábrázolása. 

n fejlett szocializmus 
elméleti kérdései 

B e f e j e z ő d ö t t S z e g e d e n a t u d o m á n y o s k o n f e r e n c i a 

N y i l a t k o z a t j e l e n t ő s é g é r ő l 

Tegnap délután befejező- tudományos konferenciát, és kutatás célja a problémakor 
dött a szegedi József Attila ezért is vet t részt a tanács- teljes megvilágítása, és az 
Tudományegyetemen az a kozáson 5 ország 19 kutatója, alapvető kérdések megfogal-

Magyar Agrártudományi mint az épületek költséges 
Egyetem aranykoszorüs iel- k ; v i t e l . ^ s e _ hangsúlyozta 
vényével öt szakembert tün- Keserű János, 
tettek kL Délután a szarvasmarha-

Keserű János, az Allatte- tenyésztési szekció tnnáesko-
nyésztési Kutató Intézel fő- zott. Ma a sertés-, illetve a 
igazgatója „Tartástechneló- juh tenyésztési szekció ülésén 
giai rendszerek az áliatte- tartanak előadásokat. foly-
nyésztésben" címmel tartott tatnak vitát. 

kétnapos nemzetközi tanács-
köiás, amelyet a JATE 
marxizmus—leninizmus há-
rom tanszéke szervezett. A 
záró plenáris ülésen dr. 
Nagy László, az MSZMP KB 
Társadalomtudományi Inté-
zetének igazgatóhelyettese 
tartott előadást A fejlett szo-
cializmuskutatások helyzete dománypoUtíkaT 
címmel. 

ból és elvégezzünk néhány 
— főleg a színházaknál — 
tovább nem halasztható re-
konstrukciós feladatot. To-
vább folytatódik a Budavári 
Palota epitése, elkezdődik az 
Operaház rekonstrukciója és 
megtörténnek az előkészüle-
tek az ü j nemzeti színház 
építésére. 

A közművelődési program 
megtorpanás nélküli, követ-
kezetes megvalósítása válto-
zatlanul az eljövendő évek 
legfontosabb kulturális fel-
adata — hangsúlyozta. A 
kulturális területen is hat< 
gazdasági feszültségek köze-
pette, a takarékos gazdálko-
dás követelményeinek érvé-
nyesítésével is törekedni kell 
arra, hogy elért eredménye-
inket megvédjük, a nép ál-
tal is becsült és igényelt ér-
tékeinket megőrizzük, szol-
gáltatásainkat megfelelő 
színvonalon tartsuk. 

A kulturális ellátás sze-
mélyi feltételeinek javításá-
hoz a közművelődési képzés 
és a művészetoktatás fejlesz-
tését tűzték napirendre. 

A József Attila Tudo- mazása. A tanácskozás tó-
mányegyetem marxizmus— nulsága szerint nemzetsözi-
leninizmus tanszékei nem- l e g is közelednek egymáshoz 
csak a kutatásból vették ki az álláspontok. Már a mos-
részüket. hanem a tudemá- tani eredményeknek is nagy 
ni/os tanácskozás szervezésé- értéke, hogy azok segítséget 
bői is. Miért vállalkoztak nyújtónak politikai és gaz-
r a ' dasági döntésekhez, és sze-

- Az egyetem három tu- v a n i d e o I Ó ~ 
tanszéke kerdesek kidolgozáskor. 

együttes, komplex ku ta tás i , P o l D e r Z o I t á n 

A nemzetközi megbeszélés programot dolgozott ki a xmmmmmmmmmmmmmmmmmmamm n 
jelentőségéről és eredményé- Dél-Alföldre — három me- j 
ről dr. Rácz János tanszék- gy e : Bács-Kiskun, Békés és | j a « f r . / y o 
vezető egyetemi tanár a kö- Csongrád — vonatkozóan. ! l i O Z g f O s O G s S G C J f í i O ) 0 O K f f 
vetkezőket mondta: Az eddigi eredményeinkről i 

— A hatvanas évek végén, a közelmúltban jelent meg 
a hetvenes évek elején egy- egy vaskos tanulmánykötet, 
re inkább az érdeklődés kö- E tanulmánykötetnek mint-
zéppontjába került a fejlett egy kiegészítője a mostani 
szocialista társadalom kate- nemzetközi tanácskozás, és 
góriájának, problémaköré- annak gazdag tapasztalata. A 
nek, tartóimi kérdéseinek téma iránt igen nagy érdek-
meghatározása. A régi meg- lődés nyilvánult meg. Ez el-
határozás ugyanis már nem sösorban a külföldi kutatók, 
fedte a valós viszonyokat. Az a testvéregyetemek marxiz-
MSZMP XI. kongresszusa- mus—leninizmus tanszéké 
nak határozata, valamint a professzorainak fölszólalásán 
programnyilatkozat már kö- volt lemérhető. A tanács kö-
vetkezetesen az ú j kritériu- zds kiteljesítette az eddig 
mot használta. Igen ám, de végzett munkát, 
az ű j fogalmakat tisztázni — Folytatódik-e a tudo-
kell. A fejlett szocialista mányos kutatómunka? 
társadalom főbb jellemzői- — A tudományos kutótó-
nek kutatása nemcsak ha- munka nyilvánvalóan foly-
zánkban, hanem a többi szo- tatódik, hiszen ez a mostani 
cialista országban is napi- véleménycsere csak egy á l -
rendre került. Ezért is ren- lomása volt a forrásban le-
dezhettük meg most ezt a vő téma kidolgozásának. A 

Az elmúlt évtizedekben va- mészetesen komfortos laká-
lóságos metropolissá vált sokról van szó. Az ú j laká-
Budapest. Évente 16—17 ezer sok zöme — mintegy 74 szá-
lakás épül. ebből 12 ezer ál- zalékuk — lakótelepen léte-
iami,, a többi szövetkezeti és sül. A városfejlesztés kon-
magánerőből valósul meg. cepciója leegyszerűsítve a 

Az első 15 éves lakásépi- J ^ e t k e z ő : célul tűzték ki a 
tési terv valóra váltásához k u l s ? Peremkerületek, elova-
1961-ben fogtak hozzá. 15 év r o s o k bekapcsolását a város 
alatt - 1975-ig 187 ezer ú j vérkeringésébe, így jöttek 
lakás épült a fővárosban. A l6 t , ' ,e • nagy lakótelepek: 
második 15 éves lakásépítési Budafokon, Békásmegyeren, 

- - - újpalotán, Pestlonncen. Ez-
zel egyidöben nagyarányú terv első harmada az év vé 

gén fejeződik be — 5 év 
alatt u jabb 87 ezer ú j lakás- kerületi rekonstrukciót foly-
ba költözhettek be a lakás- t a t n a k ' r é g i h á z s o r o k t ú n n e k 

el, hogy helyüket új, modern 
házaknak adják át Újpesten, 

ra várók tízezrei. 
A lakásállomány minősé-

gében is nagy lépést tett Kispesten és a csepeli ú j vá-
előre a főváros. 1961-ben a rosközpontban. Végül érdé-
lakások mintegy 60 százaié- kes törekvés: egy régi, el-
ka egyszobás volt, zömmel avult fővárosi kerület reha-
komfort nélküli. A most bilitációja. Ez történik a Jó-
épülő lakásoknak mindössze zsefvárosban, ahol a század 
15 százaléka egyszobás, 64 elején is már öregnek szá-
százaléka kétszobás és 21 mító. ház^ . most tűnnek el 
százaléka háromszobás. Ter- véglegesen. 

Hazánk a i í w c o n 

Üj házak, parkok a lebontott öreg józsefvárosi utcák helyén 

Az elmúlt tíz esztendőben reskedelrnünk pénzügyi n » 
sok próbát kellett kiállnia a kézségek között című elóadá-
magyar gazdaságnak. Az első sái. melyei a Magyar Nemzeti 
egy ú j fa j ta szemléletre ától- Bank Csongrád megyei igaz-
lás volt; létrehoztuk a gaz- gatcságának tanácstermében 
dáság irányításának ú j rend- tartott. Az előadó bevezető-
szerét. Szükségszerűséget is- ben arról beszélt, hogy mi-
mertünk fel, hiszen az exien- lyen h e l y e t foglalunk el je-
zív fejlesztésről az intenzívre lenleg a •világpiacon. Rámu-
való átállás nem történhetett tátott, h o g y az elmúlt évek-
volna meg az irányítás rend- ben komoly versenytársaink 
szerének változatlanul hagyá- lettek a fejiődő országok, me> 
sával. lyek egy-egy általunk is 

A 70-es évek elején gazda- gyártott iparcikkeket lényege-
ságunkat dinamikus fejlődé- sen olcsóbban tudnak piacra 
si mutatók jellemezték. Lát- vinni, mivel náluk az egy-
szott, hogy a gazdasági re- ségnyi bérköltség lényegesfen 
form bevált, életszínvonalunk kisebb. Ez azért okoz, g o n d o 
fokozatosan növekszik, ter- kat, mert a behozatali több-
mékeinket jól tudjuk értéke- lelet többletexporttal kellene 
síteni a piacon. Az 1974-ben ellensúlyozni. Ismeretes, hogy 
bekövetkezett cserearány- 1974 óta azonos mennyiségű 
romlás azonban felkészületle- importtermékért 20 százalék-
nül ért bennünket. Ez a cse- kai több exportárut kell ad-
rearányromlás ugyanis nem ni. 
egy tipikus jelenség volt. hi- Beszélt a világgazdaság 
szen nem egyertelmuen a varható tendenciáiról is. me-
nyersanyagarak növekedését l y e k k ö z ü l i g e n k e d v e z 6 e n 
es..,a, késztermékek áranak ítélhető meg. hogy valószínű-
csökkenését hozta maga vak A l e g a z olajárak növekedése 
mezőgazdaság. termelésből m e g á n s n z l s h o g v . h a g y o . 
vett példaval: csökkent a mányos piacainkon - az ot-
buza es a hus ugyanakkor l a n i g a z d a s á g i fellendülés 
növekedett a fehérjetakarma- következtében - várhatóan 
nyok ara. Ami azt jelentette. t o b b árut tudunk elhelyezni, 
hogy egy-egy kiló hus eloal-
litása relatíve lényegesen töb- Természetesen a csereará-
be került már. s nem biztosi- ny®k romlásában mi is hibá-
tottó a kereskedelem várt vagyunk. javításukért 
hozamát. pedig felelősek. Ha a mostó-

Ebben á helyzetben, ha a n i u t a t végigjárjuk, akkor ja-
termelésünk szintjet növelni vulhat az egyensúlyi helyzet, 
akartuk, és ezt akartuk, bank- Mindez azonban igen nagy-
hiteleket kellett felvenni. Az munka, s az eddiginél többet 
a helvzet állt elő. ami ma is követel mindenkitől. Az 1980-
megvan: az összforgalom 37— b a " bevezetendő ú j termelői • 
38 százalékát, kéovise'ö tőkés árrendszer komoly segítséget 
->iaci értékesítéssel kell ellen- f °g adni a szakembereknek 
tételezni a hitelállomány 90 a tájékozódáshoz. Jobban 
százalékai. Az tehát, hogy megmutatja, melyik termék 
mennyi árut és milyen áron gazdaságos, melyik nem. Né-
tudunk exportálni, döntő kér- h á n y nagyberuházás befeje-
déssé vált. zése is javíthatja helyzetün-

Nem véletlen tehát, hogy k e t -
nagy érdeklődés kísérte teg- Dr. Bácskay Tamás előadá-
nao dr. Bácskay Tamásnak, a sát konzultációs vita követte. 
Magyar Nemzeti Bank ügy- melynek legfontosabb témája 
vezető igazgatójának Külke- országunk hitelpolitikája volt. 
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